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   :اشم التاصخ الأهل

                                                                                

 2                                                                 )إن هزد(: اشم التاصخ الذاىي

   

واقع الإنتاجية العلمية لأعضاء هيئة 

التدريس بكليات التجارة في جامعات 

ع غزة خلال الأعوام قطا

 م(2014-2018)
 

 :الملخص
، (2018-2014خلال الأغُام ) قعاع ؽزةٍدفث الدراشة إلى الحػرف على هاقع الإىحازّة الػلهّة لأغضاء ٍّئة الحدرِس في كلّاة الحسارة ةسانػاة 

( غضُ ٍّئة جدرِس نو 45هاجتػث الدراشة الميَر الُضفي الحضلّلي، هاغحهدة الدراشة على أداة الاشحتّان، هظتقث الدراشة على غّية جكُىث نو )
. زٍر، زانػة الأقطى، زانػة القدس المفحُصة(شحاذ، أشحاذ نشارك، أشحاذ نصاغد( في كل نو )السانػة الإشلانّة، زانػة الأأصهلة الرجتة الػلهّة )

( ةضذاى لكل غضُ ٍّئة جدرِس، 1.92هجُضلث الدراشة إلى أن الإىحازّة الػلهّة المضكهة نو الأةضات ٍي اىحازّة نحُشعة، ةهحُشط إىحاث شيُو ةلؼ )
ازّة الػلهّة ؽّر المضكهة أعلى نحُشعاة إىحاث شيُِة لطالش هجحركز نػظهَا في التضُت الميشُرة نضلّاى هغالمّاى هالمؤجهراة المضلّة، هشسلث الإىح

شتاع الرؽتة هالعاقة الػلهّة ٍي أٍم دهافع الإىحازّة إن أهةّيث اليحائر الإشراف على الدراشاة الػلّا، هأهراق الػهل، هالاشحشاراة الػلهّة الرشهّة.
دارِة، هجُضلث غتاء الحدرِصّة هالإٍهَا كذرة الأألػلهي في السانػاة نضل الدراشة أن ٍياك الكذّر نو نػُقاة الإىحاث اكها ةّيث اليحائر الػلهّة، 

ن ٍياك أ اليحائرعلى الحضدِاة الاقحطادِة هالإدارِة الحي جُازٌ المسحهع الفلصعّيي، كها ةّيث ةدرزة كتّرة الدراشة إلى أن الإىحازّة الػلهّة جركز 
(، هأن ٍياك اجساً غام ةالحزاِد في الاغحهاد على أشلُب 2018، 2017هةخاضة في الاغُام ) لػلهّة المضكهةاجساً غام ةالحياقص في نؤشراة الإىحازّة ا

 الػلهي الإىحاث نو نزِد على الحدرِس ٍّئة أغضاء هجضفّز هجُضي الدراشة كلّاة الحسارة ةسانػاة قعاع ؽزة ةالػهل على جشسّع .المسهُغاة التضذّة
 نسلاة في للأةضات الدهلي هاليشر المحخططة، الػلهّة المقالاة هىشر هجرزهحَا، الػلهّة الكحب إىحاث نسال في هةخاضة المضكم؛ هؽّر المضكم ةشقٌّ
  .هالإقلّهّة الدهلّة الػلهّة المؤجهراة في هالمشاركة غالي، جأدّر نػانل ذاة غالمّة
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The Reality of Scientific Productivity of Faculty Members in the Faculties of commerce in Gaza Strip 

Universities During The Years (2014-2018) 

Abstract: 
This study aims to identifying the scientific productivity of faculty members in the faculties of commerce in the 

universities of the Gaza Strip during the years (2014-2018), The study followed the analytical descriptive approach, and 

relied on the questionnaire tool, The study was conducted on a sample of (45) faculty members of the scientific rank 

(professor, associate professor, assistant professor) in the Islamic University, Al-Azhar University, Al-Aqsa University, 

Al-Quds Open University.The study found that the refereed scientific productivity of the research is a medium 

productivity, with an annual average of (1.92) research for each faculty member. Most of them are concentrated in local 

and international research and local conferences. The non- refereed scientific productivity recorded the highest annual 

production averages for supervising postgraduate studies, Working papers, and official scientific consultations.The results 

showed that satisfying the desire and scientific energy are the most important drivers of scientific productivity. The results 

also revealed that there are many obstacles to scientific production in the universities under study, the most important of 

which is the high teaching and administrative burdens. The results show that there is a general trend of declining scientific 

productivity indicators, especially in 2017 and 2018 and There is a general trend of increasing in using the Research 

Groups method. The study recommends that the faculties of commerce at the universities of the Gaza Strip work to 

encourage and motivate faculty members to produce more scientific refereed production and non-refereed scientific 

production , especially in the field of producing and translating scientific books, publishing specialized scientific articles 

and international publication of research in international journals with high impact factor, and participating in International 

and regional scientific conferences.  
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4sig

 
sig T     

2 0.00* 31.410 .901 84.60 4.2  

5 0.00* 34.585 .814 84 4.20  

1 0.00* 33.072 .874 86.22 4.31  

6 0.00* 29.150 .900 78.22 3.91  

8 0.00* 19.124 1.106 63.11 3.15  

 0.00* 32.326 .876 84.44 4.22  

7 0.00* 29.371 .903 79.11 3.95  

0.00* 32.326 .876 84.44 4.22  

 0.00* 50.431 .53539 80.5 4.02 
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sig

T      

1 0.00* 33.810 .824 83.11 4.15 

2 0.00* 33.417 .820 81.77 4.08 

4 0.00* 23.761 1.104 78.22 3.91 

13 0.00* 20.887 1.120 69.77 3.48 

8 0.00* 20.765 1.198 74.22 3.71 

14 0.00* 23.904 .966 68.88 3.44 

11 0.00* 22.931 1.053 72.00 3.60 

6 0.00* 23.743 1.086 76.88 3.84 

3 0.00* 30.262 .891 80.44 4.02 

8 0.00* 24.550 1.014 74.22 3.71 

 0.00* 21.871 1.056 68. 3.4 

7 0.00* 22.862 1.095 74.66 3.73 

14 0.00* 21.871 1.056 68.88 3.44 
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sig T      

11 0.00* 24.486 .986 72.00 3.60 

10 0.00* 21.817 1.113 72.44 3.62 

5 0.00* 28.210 .919 77.33 3.86 

 0.000* 40.581 .616 74.61 3.73 

5

(Sig)
0.000.05 ≤α
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sig T      

 0.00* 28.299 .874 73.77 3.68  

 0.00* 25.542 .957 72.88 3.64  

0.00* 22.748 1.055 71.55 3.57  

0.00* 26.180 .916 71.55 3.57  

0.00* 24.327 .968 70.22 3.51  

 0.00* 21.687 1.079 69.77 3.48  

0.00* 19.829 1.157 68.44 3.42  

0.00* 27.685 .883 72.88 3.64  

 0.00* 31.559 .758 71.38 3.56 
6

(Sig)
0.000.05 ≤α
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